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SENAT
■  19. XII. 1988 r. odbyło się równoczesne 
posiedzenie wszystkich Komisji Senackich 
i zespołu powołanego przez JM Rektora 
w celu opracowania materiałów związa
nych z przeglądem struktur organizacyj
nych nauki i przygotowania zaktualizowa
nej wersji „Programu rozwoju Politech
niki Śląskiej do 2000 r.”. Materiały, po 
wniesieniu zmian, poprawek i uzupełnień 
w ynikających. z dyskusji, będą przedsta
wione do zaopiniowania Senatowi na jega 
styczniowym posiedzeniu.

RADA SPOŁECZNA
■  20. XII. odbyło się drugie w kadencji 
posiedzenie Rady Społecznej Politechniki 
Śląskiej. Porządek obrad obejmował m‘.in. 
zapoznanie członków Rady z założeniami 
programu rozwoju Politechhiki Śląskiej 
do 2900 roku i jej udziałem w restruktu
ryzacji przemysłu (ref, prorektor RŃ), 
przyjęcie szczegółowego planu pracy i re
gulaminu Rady oraz powołanie stałych ko
misji.
■  Zakres działania Rady Społecznej zos
tał ujęty w regulaminie następująco: ! 1. 
analizowanie potrzeb i możliwości rozwo
jowych szkoły wyższej oraz przedstawienie 
opinii i wniosków na temat planów społe
czno-gospodarczych i przestrzennych oraz 
budżetów rad narodowych; 2. sprawowanie 
społecznej kontroli i ocena funkcjonowania 
szkoły wyższej, a w szczególności spełnia
nie przez nią wychowawczej roli zgodnej 
z konstytucyjnymi zasadami socjalistycz
nego państwa; 3. podejmowanie działań 
mających na celu Organizowanie pomocy 
dla szkoły wyższej w zakresie rozwoju jej 
bazy materialnej oraz inspirowanie w tym 
kierunku zakładów pracy; 4. wykazywa
nie problemów, ważnych dla regionu, ini
cjowanie podejmowania przez szkołę wyż
szą prac naukowo-badawczych i działań

praktycznych oraz inspirownie kierunku 
rozwoju tych bdań, postępu naukowo-te
chnicznego i kształcenia kadr służących 
bezpośredniemu zaspokajaniu potrzeb spo
łecznych, gospodarczych i kulturalnych; 
5. formułowanie opinii i propozycji doty- 
cących wykorzystania przez Uczelnię jej 
potencjału naukowo-badawczego, inicjo
wanie działania szkoły wyższej na rzecz 
wykorzystania w praktyce wyników pro
wadzonych przez nią prac naukowo-badaw- 
cych; 6. działania na rzecz zainteresowania 
zakładów pracy i instytucji wynikami prać 
naukowo-badawczych użytecznych dla gos
podarki i kultury narodowej; 7. inicjowa
nie i rozwijanie bezpośrednich więzi szko
ły  wyższej ze środowiskiem społecznym, 
w tym zwłaszcza z innymi szkołami, orga
nizacjami społecznymi i zakładami pracy 
oraz tworzeńie możliwości wzajemnych 
świadczeń i wszechstronnej współpracy;
8. inicjowanie działań organów admini
stracji państwowej umożliwiających absol
wentom szkoły wyższej zatrudnienie zgod-, 
nie z ich kwalifikacjami. Rada Społeczna 
szkoły wyższej wykonując swoje zadania 
uchwala opinie i wnioski, które są prze

kazywane Wojewódzkiej Radzie Narodowej 
i  organom administracji państwowej oraz 
władzom szkoły wyższej.

■  Rada Społeczna powołała trzy stałe ko
misje: ds. Dydaktyki, Kadr Naukowych 
i Wydawnictw (przew. prof. B. Mitka), ds. 
Wychowania i Warunków Socjalno-Byto
wych Studentów i Pracowników (przew. 
dyr. E. Puszczewicz) i ds. Rozwoju Uczelni 
i Współpracy z Przemysłem (przew. dyr. J.' 
Popczyk). Powołano także zespół do opra
cowania analizy ekonomiczno-finansowej 
Uczelni na lata 1989-92. Rada ustaliła szcze
gółową tematykę i określiła zadania dla 
poszczególnych komisji i zespołu. Obradom 
przewodniczył dyr. KUM . ,Bumar-Łabędy” 
— mgr inż. Ryszard Jankowski, przewod
niczący Rady Społecznej.
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KOLEGIUM REKTORSKIE
■  5. XII. Dwa zasadnicze tematy wypeł
niły porządek obrad 5 (w roku ak. 1988/ 
/1989) posiedzenia Kolegium. W pierwszej 
części brało udział zaproszone kierowni
ctwo Wydziału Architektury (dziekan i 
kierownicy katedr). Celem spotkania było 
omówienie problemów Wydziału po rocz
nym okresie funkcjonowania władz, dzie
kańskich i równocześnie na początku ka
dencji kierownictw katedr.
Omawiano sprawy dydaktyczno-wycho
wawcze, działalność naukowo-badawczą, 
rozwój kadry i zamierzenia organizacyjne. 
W okresie najbliższych dwóch lat Wydział 
przewiduje uzyskanie pełnych praw aka
demickich. Do tego optymistycznego spoj
rzenia — zdaniem dziekana — upoważnia^ 
ją dotychczasowe i planowane, efekty w roz
woju własnej kadry nauczycieli akademi
ckich. Problemy — to przede wszystkim: 
potrzeba zwiększenia limitu przyjęć n* 
pierwszy rok studiów, rozwiązanie trudnej 
sytuacji lokalowej, zmniejszenie wysoko
ści narzutu na prace naukowo-badawcze 
zlecane przez jednostki gospodarki naro
dowej. Jego dotychczasowa wys,- (150%, 
tak jak w całej Uczelni) jest podstawową 
przyczyną bardzo nikłego zaangażowania 
w pracach zleconych Wszystkich katedr. 
Wśród innych spraw, jakie poruszyli prof. 
prof. S. Tomaszek J. T. Gawłowski i W. 
Jackiewicz, były: przedstawienie wniosku 
o przekształcenie laboratorium kompute
rowego przy jednej z katedr w laborato
rium wydziałowe, współpraca z zagranicą 
(Wydział ubiega się o nawiążanie współ
pracy z odpowiednimi wydziałami uczelni 
w Tbilisi i w Barcelonie) oraz niektóre, 
imiennie omawiane wnioski kadrowe 
(awansowe). Ustalono sposób realizacji 
uzgodnionych podczas dyskusji spraw.
M. in. kierownictwo Uczelni zobowiązało 
się do przekazania Wydziałowi (do końca 
roku ak.) pomieszczenia, w którym obecnie 
mieści się Sala Tradycji. Będzie ona zor
ganizowana (przy pomocy pracowników 
Wydziału) w pokoju przylegającym do sa
li Senatu. Podobne spotkania z kierowni
ctwami pozostałych wydziałów odbędą się 
do końca tego roku ak.
f l  W drugim punkcie porządku obrad Ko
legium zapoznało się ze wstępnym projek
tem planu komputeryzacji Uczelni. Pro
jekt przewiduje cztery obszary kompute
ryzacji: wspomaganie dydaktyki, działal
ność naukowo-badawczą, zarządzanie 
Uczelnią oraz informację naukowo-techni
czną (łącznie z Biblioteką). Kolegium nie 
przyjęło tego projektu jako wiążącego, 
wniosło, wiele uwag i zastrzeżeń oraz posta
nowiło, po ponownym opracowaniu mate
riału, przekazać go do zaopiniowania Ko
misji Senackiej (ds. Organizacji i Rozwo
ju).

■  23. XII. (6 pos.). Zasadniczym punktem 
porządku obrad Kolegium była, przedsta
wiona przez prorektora RO, koncepcja 
wprowadzenia na Politechnice Śląskiej sy
stemu wyróżnień honorowych i nagród. 
Projekt przewiduje ustanowienie (m.in.) 
dwustopniowej (srebrna i złota) „Odznaki 
Politechniki Śląskiej’’ oraz „Medalu” jako 
wyróżnień honorowych, pozostawiając jako 
najwyższe odznaczenie uczelniane — odz
nakę „Zasłużonemu dla Politechniki. Śląs
kiej”. Przewidziano także ustanowienie 
przez Senat, corocznie przyznawanych 
..Nagród Politechniki Śląskiej” za szcze
gólnie wyróżniająca się działalność dydak
tyczną (N. dydaktyczna), naukową (N. na
ukowa) i organizacyjną (N. organizacyjha). 
Kolegium po dyskusji i wniesieniu uwag 
postanowiło przekazać projekt do zaopi
niowania wszystkim komisjom senackim. 
Sprawa będzie omawiana na styczniowym 
(1989 r.) posiedzeniu Senatu.

■  30. X n  1988 r. odbyło się noworoczne 
spotkaihie Kolegium Rektorskiego z dzie
kanami .wydziałów. JM Rektor w krótkim 
wystąpieniu scharakteryzowa’ poczynania 
Uczelni' w kończącym się roku, nasze osią
gnięcia, troski i kłopoty, podziękował za 
dobrą Współpracę oraz złożył dziekanom — 
a za ich pośrednictwem także wszystkim 
studentóm i pracownikom — życzenia no
woroczne. Życzeniami dla Rektora i Kole
gium odpowiedział Dziekan RME. A potem 
A potem uroczyste spotkanie natychmiast 
kadry kierowniczej, dla której troski dnia 
zmieniło się w zwykłą roboczą odprawę 
codziennego wydziałów i całej Uczelni 
stają się' sprawami o pierwszoplanowym 
znaczeniu. No cóż, takie bywa życie.

STOPNIE, TYTUŁY
■  Rada Państwa (28. XII. 1988 r.) nadała 
tytuły naukowe: profesora zwyczajnego 
— prof. dr hab. inż. Józefowi ZABŁOC
KIEMU z Instytutu Inżynierii Chemicznej 
i Budowy A paratury (RCh), a profesora 
nadzwyczajnego — doc. d r inż. Januszowi 
PIOTROWSKIEMU z Instytutu Automa
tyki (RAu). Serdecznie Panom Profesorom 
gratulujem y !
l i  CKK zatwierdziła uchwały rad wydzia
łów o nadaniu st. nauk. doktora habilitowa
nego (dec. dat. 28. XI. i 19. XII. 1988 r.), 
które uzyskali: dr inż. Andrzej KARBOW- 
NIK z Instytutu Projektowania Kopalń 
i Ochrony Powierzchni (RG, 24. II. 1987 
r.) dr inż. Krzysztof KLUSZCZYŃSKI z 
Instytutu Maszyn i Urządzeń Elektrycz
nych (RE, 31. V. 1988 r.) i d r inż. Andrzej 
SWIERNIAK . z Instytutu Automatyki 
(RAu, 11. VII. 1988 r.). Serdecznie gratu
lujemy T



■  Uprawomocniła się uchwała Rady Wydz. 
Metalurgii i Inżynierii Materiałowej (z 23. 
V. 1988 r.) o nadaniu stopnia naukowego 
doktora mgr inż. Anicie OLSZÓWCE-MY- 
ALSKIEJ (prom. doc. Izabella Hyla) z In
sty tutu  Inżynierii Materiałowej. Gratulu
jem y (Pani Doktor) i dziękujemy (Pani 
Promotor) !

NAGRODY, ODZNACZENIA
■  Z okazji Dnia Nauczyciela prof. dr inż. 
Leon ROWIŃSKI (RB), w uznaniu swych 
zasług i osiągnięć, otrzymał wysokie odzna
czenie państwowe — Order Sztandaru 
Pracy I kl. Prof. L. Rowiński, w gronie 
innych osób wyróżnionych, odebrał odzna

czenie podczas uroczystości, jaka odbyła 
się z tej okazji w Radzie Państwa, w Bel
wederze. Informacja o tym miłym wyda
rzeniu powinna ukazać się w Nr 1 DIA
RIUSZA (X. 1988 r.). Została przeoczona. 
Szanowny Panie Profesorze — przeprasza

m y i składamy najserdeczniejsze gratulacje. 
Zapewniamy równocześnie, że przy nas
tępnym odznaczeniu — którego życzymy 
— DIARIUSZ poda informacje bez opóź
nienia !

STUDIA, STUDENCI
■  W poprzednim DIARIUSZU (nr 2, XI. 
1988 r.) zamieszczono miłą notatkę o czwór
ce absolwentów, którzy uzyskali dyplomy 
ukończenia studiów z wyróżnieniem. W 
tym  gronie Wymieniono mgr inż. Joannę 
TOMASIK (RMF). Pani Joasia kontynuuje 
studia — w ramach drugiego fakultetu -— 
na Wydziale Automatyki, Elektroniki i In
formatyki. To wszystko prawda. Tylko nie 
na kierunku Elektronika, jak. podał DIA
RIUSZ, a na kierunku INFORMATYKA

Bardzo przepraszamy Pani Joasiu ! Życze
nia 'ukończenia drugiego fakultetu również 
z wyróżnieniem są nadał aktualne. Redagu
jący wspomianą notatką (RO) nie odróżnia 
co prawda elektroniki od informatyki, ale 
m a naprawdę dobre chęci. Uzupełnia kwa
lifikacje. Zaliczył już (z jedną tylko pop
rawką) tekst praktyczny. Odróżnił maszynę 
cyfrową IBM PC/XT od betoniarki. To tłu
maczy wszystko.

■  Zakończono kwalifikacje na semestr 
„zerowy”, poprzedzający studia zaoczne 
rozpoczynające się X. 1989 r. Na siedem 
kierunków studiów zakwalifikowano 182 
kandydatów., ą. więc o 200 mniej niż w ro
ku ubiegłym. Czyżby był to sygnał poważ
nego zmniejszenia się zainteresowaniem 
studiami dla pracujących ? A może kandy
daci wolą sami przygotowywać się do 
egzaminu wstępnego ? Zobaczymy w 
czerwcu.

ZG Pol. Sl z, 39-89 R-17 400

■  Studenci cudzoziemcy wybrali Uczel
niany Komitet Studentów Zagranicznych, 
który działa przy RU ZSP. Przewodniczą
cym został wybrany student Wydziału Bu
downictwa Nemer El-Kassem z Palestyny. 
Na Politechnice Śląskiej studiuje obecnie 
148 cudzoziemców z 19 krajów. Nowemu 
przewodniczącemu i Kolegom z Komitetu 
Studentów życzymy powodzenia w pracy 
i dobrego jej godzenia ze studiami.

JUBILEUSZE
B  28. XII. 1988 r. doc. d r inż. Jan  WÓJ
CIKOWSKI, zastępca dyr. ds. Nauki w 
Instytucie Budowy Maszyn (RME), obcho
dził jubileusz 70-lecia swych urodzin. Doc. 
J . Wójcikowski należy do grona czterech 
pracowników będących nadal w czynnej 
służbie, którzy pracę na Politechnice Ślą
skiej podjęli z dniem 1 października 1945 
roku. Szanowny Panie Docencie i Drogi 
Kolego ! Proszę przyjąć najserdeczniejsze 
gratulacje z kazji Jubileuszu, połączone 
z najlepszymi życzeniami wszelkiśj pomy
ślności Ad multos annos !

w s p ó ł p r a c a  z  z a g r a n ic ą

a  Z wyjazdów zagranicznych w grudniu 
1988 r. skorzystało 39 pracowników Uczel
ni. Najwięcej: NRD — 13, CSRS — 12, 
ZSRR — 6. Pozostałe wyjazdy: W. Bryta
nia, RFN, Dania, Irak, Tunezja i Zimbab
we po 1 oraz Belgia — 2. Celem wyjazdów 
były: konferencje naukowe — 3, konsulta
cje — 7. staże — 1', wyjazdy w ramach 
wymiany bezdewizowej — 14, podjęcie 
pracy — 2 oraz inne — 12.

I  W tym samym czasie Uczelnia przyję
ła 16 gości zagranicznych; 12 osób przyje
chało w ramach indywidualnych zapro
szeń, a 4 na wymianę bezdewizową z uczel
ni współpracujących z Politechniką Śląską. 
Nasi goście przyjechali z następujących 
krajów: CSRS — 3, NRD — 2, Bułgarii — 
1 i ZSRR.— 10, w tym dwie delegacje 
(z uczelni w Nowomskowsku i Mińsku) za
proszone przez Radę ZNP.

■  W dniach od 5 do, 9. XII. 1988 r. w 
Mons (Belgia), na zaproszenie władz tam
tejszej Politechniki gościli JM Rektor — 
prof. T. Chmielniak i prof. E. Czogała 
(RAu). Celem wizyty było uściślenie tema
tyki współpracy naukowej w ramach umo
w y podpisanej między Politechniką w Mons 
a  naszą Uczelnią.

ŻYCIE SPOŁECZNE
■  16. XII. 1988 r. Komitet Uczelniany 
PZPR zorganizował w  Klubie Pracowni
ków Politechniki śląskiej uroczyste spot
kanie z zasłużonymi działaczami ruchu 
robotniczego, pracownikami Uczelni, któ
rzy wstąpili do Partii (PPR, PPS) jeszcze 
przed Kongresem Zjednoczeniowym. Tak 
długim stażem partyjnym  legitymuje się 
42 członków Uczelnianej Organizacji Par
tyjnej. 28 spośród nięh należało przed Zjed
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spotkania I sekretarz KU dr inż. J. KO
ZYRA, przekazał uczestnikom serdeczne 
gratulacje od Komitetu Miejskiego i Ko
m itetu  Uczelnianego Partii oraz wręczył 
pamiątkowe odznaki ustanowione z okazji 
40-lecia Zjednoczenia. Wspmnienia z tego 

okresu zawarte były w wypowiedziach tow. 
tow. Alfreda RAMBUSZKA (w  KPP od 
1934 r., a od IX. 1943 r. w PPR), Mariana 
ROBAKOWSKIEGO (PPR II. 1945 r.), 
Henryka KOWALEWSKIEGO (PPS, XI. 
1946 r.), Adama KORCZYŃSKIEGO (PPR, 
VIII. 1947 r.) i Marii ZDYBIEWSKIEJ 
(PPR, VI. 1948 r.) W spotkaniu wziął udział 
Rektor prof. T. Chmielniiak.
■  20. X n. 1988 r. na Wydziale Elektry
cznym odbyło się spotkanie członków Ra
dy Wydziału z przedstawicielami przemy
słu. Omawiano plany rozszerzenia współ
pracy w zakresie prac naukowo-badaw
czych na najbliższe lata. Mówiono także 
o bieżących problemach, jakie są przedmio
tem troski Wydziału i zakładów pracy. Na 
pierwszy plan wysuwa się dostrzegana 
przez przemysł sprawa zwiększenia liczby 
kształconych inżynierów oraz zapewnienia 
dobrego wyposażenia laboratoriów. Podczas 
spotkania, które prowadził dziekan doc. 
W. Mizia, prorektor ds. Ogólnych wręczył 
pracownikom przemysłu nadane im przez 
Senat odznaki „Zasłużonemu dla Politech
niki Śląskiej’’.

ORGANIZACJA
■  Zarządzenia Rektora: Nr 5/88/89 z dnia
9. XII. 1988 r. — w spr. pomocy material
nej dla studentów Politechniki Śląskiej 
(pokontrolne), Nr 6 z dnia 15. XII. — w 
sprawie dokumentacji dorobku naukowego 
pracowników Politechniki Śląskiej, Nr 7/ 
88/89 z dnia 16. XII. — zm. zarz. Nr 29/ 
786/87 w spr. Rektorskich nagród dla stu
dentów Politechniki Śląskiej za wyniki 
w nauce, Nr 8/88/89 z dnia 29. XII. — w 
spr. powołania Uczelnianej Komisji Inwen
taryzacyjnej.
■  Wg rozdzielnika: Nr R/l/88/89 z dnia 
31. XII. — w spr. symboliki pism wysyła
nych do jednostek organizacyjnych Uczel
ni przez R, RD, RN, RO, RA, RK.
9  W pierwszym numerze DIARIUSZA 
(X. 1988 r.) nie została zamieszczona infor
macja (czyżby już grasował chochlik ?) 
o składzie kadry kierowniczej Instytutu 
Nauk Społecznych. Przepraszamy i uzupeł
niamy: dyrektor prof. d r hab. Leszek
BORCZ, zastępcy: ds. Naucz, i Wych. — 
doc. J. WIĘCEK, ds. Nauki — (p.o.) dr W. 
PLUSKIEWICZ. (Panie Profesorze ! Proszę 
wierzyć to naprawdę „dzieło chochlika’’, 
a  nie brak życzliwości RO).
9 24. XI. 1988 r. Komisja pod przewod
nictwem prorektora RO rozstrzygnęła 
ogłoszony konkurs na stanowiska zastęp
ców dyrektora Administracyjnego. Na kon
kurs (w I etapie) wpłynęło 8 zgłoszeń. Ko
misja w wyniku postępowania konkurso

wego postanowiła przedstawić JM Rekto
rowi następujące kandydatury: na zastępcę 
ds. Jednostek Zlokalizowanych w Katowi
cach — mgra inż. Sławomira LISA, zastęp
cę ds. Techniczno-Gospodarczych — mgra 
inż. Mariana KUCHARCZYKA, zastępcę 
ds. Pracowniczych — mgra inż. Ryszarda 
ZABAWĘ. Nie przedstawiono kandydatury 
na stanowisko zastępcy ds. Ekonomicznych 
(pozostaje vacat). JM Rektor zatwierdził 
propozycje Komisji Konkursowej. Powo
łania na stanowiska nastąpią z dniem 1.1. 
1989 r.
ROŻNE
9 W listopadzie 1988 r. Uczelnia za roz
mowy telefoniczne uregulowała rachunek 
w wysokości -3.356.627,— zł. Korzystanie 
z teleksów kosztowało 135.812,— zł. A oto 
pierwsza szóstka naszych telefonicznych 
„najdroższych gadułów” (oczywiście bez 
central telefonicznych Uczelni): Instytut 
Automatyki (dwa numery: 31-34-61 i 31— 
53-42), łącznie — 76.590,— zł Instytut 
Inżynierii Chemicznej i Budowy Apara
tury  (31-36-86) — 69.648,— zł., BHZ „Po- 
litex” — 57.786,— zł., Instytut Odlewni
ctwa (31-60-31—2) — 46.270,— zł., Insty
tu t Elektroenergetyki i Sterowania Ukła
dów (31 36-07) — 39.030,— zł. i Instytut 
Metaloznawstwa i Spawalnictwa (31-51-58)
— 35.484,— z. Rachunki za rozmowy te
lefoniczne z aparatów, z których korzysta
ją członkowie Kierownictwa Uczelni, wy
niosły: Rektor (31-23-49) — 5.418,— zł., 
prorektorzy: RD (31-22-65) — 10.290,— zł., 
RO (31-36-76) — 8.076,— zł., RN (31-23-91)
— 6.612,— zł., Dyrektor Administracyjny 
(31-58-57) — 4.644,— zł.
9 DOJRZAŁE WIEKIEM (a czy MŁODE 
DUCHEM ?)KIEROWNICTWO. Z dniem 1 
września 1988 r. rozpoczęła się nowa, 
trzyletnia kadencja kierownictw instytu
tów i katedr. DIARIUSZ obliczył średnią 
wieku na dzień 1 września 1988 r. władz 
rektorskich (rektor, prorektorzy), wydzia
łowych (dziekani) i instytutowych (dyrek
torzy i kierownicy katedr). Wynosi ona: 
51 lat i 6 miesięcy dla Kierownctwa Uczel
n i (najmłodszy jest Rektor), 54 lata i 10 
miesięcy dla dziekanów (najmłodszy jest 
dziekan RM) 57 lat i 11 miesięcy, dla dy
rektorów instytutów i kierowników katedr 
(najmłodszy jest dyr. Instytutu Matematy
ki). Średnie wieku dyrektorów i kierowni
ków katedr na poszczególnych wydziałach 
wynoszą: RAr — 60 lat, RAu — 611. i 3m., 
RB — 57 1. i 9 m„ RCh — 62 1. i lm., RE
— 60 1. i 7 m., RG — 59 1. i 2m., RI — 56 1. 
i 5 m., RMF —51 1. i 11 m„ RME — 53 1. 
i 1 m., RMT — 55 1. i 6 m. oraz RM —57 1. 
i 5 m. Uwzględniając wszystkie szczeble 
kierownictw podział wiekowy jest następu
jący: (łącznie 62 funkcje pełni 55 osób): do 
49 lat — 13 osób, 50 — 54 lata — 4, 55 — 
59 lat — 10, 60— 64 lata — 20, 65 lat 
i więcej — 8 osób. Czyżby ABRAHAM był 
podstawowym kryterium  dla objęcia funk
cji kierowniczej ?


